



UNIUNEA EUROPEANĂ



GUVERNUL ROMÂNIEI
MINISTERUL MUNCII, FAMILIEI ȘI
PROTECȚIEI SOCIALE
AMPOSDRU



Fondul Social European
POSDRU 2007-2013



Instrumente Structurale
2007-2013



MINISTERUL
EDUCAȚIEI
CERCETĂRII
TINERETULUI
ȘI SPORTULUI

OIPOSDRU



ACADEMIA ROMÂNĂ

Investește în oameni!

Proiect cofinanțat din Fondul Social European prin Programul Operațional Sectorial pentru Dezvoltarea Resurselor Umane 2007 – 2013

Axa prioritară 1 „Educația și formarea profesională în sprijinul creșterii economice și dezvoltării societății bazate pe cunoaștere”

Domeniul major de intervenție 1.5 „Programe doctorale și postdoctorale în sprijinul cercetării”

Titlul proiectului: „Științele socio-umaniste în contextul evoluției globalizate – dezvoltarea și implementarea programului de studii și cercetare postdoctorale”

Contract: POSDRU 89/1.5/S/61104

Beneficiar: Academia Română

Partener 1

Academia Română, Filiala Cluj, Institutul de Istorie *George Barițiu*, Cluj-Napoca – Bundesinstitut für Kultur und Geschichte der Deutschen in östlichen Europa an der Universität Oldenburg, Oldenburg

Temă

Cultura și istoria germanilor din România

Institutul Federal pentru Cultura și Istoria Germanilor din Europa Răsăriteană, de pe lângă Universitatea din Oldenburg, Germania acordă împreună cu Academia Română, în cadrul proiectului european *Științele social-umaniste în contextul globalizării: evoluția și implementarea studiilor și cercetărilor post-doctorale*, ID 61104, bursa *Samuel von Brukenthal* destinată studiilor și cercetărilor post-doctorale privind cultura și istoria germanilor în România.

Bursa post-doctorală enunțată are menirea de a stimula și de a sprijini cercetări în domeniile istorie, istoria artei, istoria literaturii, etnologie și sociologie, cercetări care vizează dintr-o perspectivă comparativă și interdisciplinară cultura și istoria germanilor din România și interacțiunea acestora cu alte etnii și culturi din țară.

Experiențele acumulate de-a lungul istoriei de către sașii ardeleni, de șvabii bănățeni ori sătmăreni, de germanii din Bucovina, Dobrogea sau Basarabia trebuie investigate în contextul politic fluid al fiecărei regiuni, în cadrele specifice ale unui spațiu multiconfesional și pluriethnic, pe fondul cooperării sau adversității cu românii, maghiarii, evreii, cu populația roma sau cu alte populații învecinate. Locul ocupat în cadrul sistemului de stări din evul mediu și din zorii modernității de grupurile de populație germană, relativ reduse numeric, beneficiare însă ale unor privilegii, poate furniza perspective inovatoare asupra interogațiilor privitoare la istoria socială și a atitudinilor mentale; aceleasi întrebări se pun ulterior, în epoca modernă și în contemporaneitate, în situația modificată a acestor grupuri, de minoritate într-un stat național. Pot fi deopotrivă cercetate într-o manieră comparativă alte teme precum relația dintre confesiune și națiune, dezvoltarea artistică și culturală, evoluția identității de grup, constituirea și poziționarea elitelor,



UNIUNEA EUROPEANĂ



GUVERNUL ROMÂNIEI
MINISTERUL MUNCII, FAMILIEI ȘI
PROTECȚIEI SOCIALE
AMPOSDRU



Fondul Social European
POSDRU 2007-2013



Instrumente Structurale
2007-2013



MINISTERUL
EDUCAȚIEI
CERCETĂRII
TINERETULUI
ȘI SPORTULUI

OIPOSDRU



ACADEMIA ROMÂNĂ

subiecte care au în vedere interferențele și raporturile în plan european, capabile să extragă cercetarea din limitele înguste ale discursului istoric național.

De aceste burse pot beneficia tineri cercetători sau tinere cercetătoare care dețin deja titlul de doctor în științe și care au rezultate de excepție în sfera istoriei Europei răsăritene ori în domenii apropiate ca interes științific.

Bursa amintește prin numele său de guvernatorul Transilvaniei Samuel von Brukenthal (1721-1803), cel care a contribuit atât de mult în epoca barocului și a iluminismului ca politician, ca erudit plurivalent, în calitate de colecționar de artă și mecena, nu în ultimul rând ca fondator al muzeului din Sibiu care de asemenea îi poartă numele, la ridicarea Transilvaniei la un nivel cultural european.

Kultur und Geschichte der Deutschen in Rumänien

Das Bundesinstitut für Kultur und Geschichte der Deutschen im östlichen Europa an der Universität Oldenburg, eine Ressortforschungseinrichtung des Beauftragten der Bundesregierung für Kultur und Medien, und das *George-Barițiu*-Institut für Geschichte der Rumänischen Akademie in Klausenburg/Cluj-Napoca vergeben im Rahmen des EU-Projektes *Sozial-humanistische Wissenschaften im Kontext der Globalisierung: Entwicklung und Implementierung des Programms für postdoktorale Studien und Forschungen* zusammen das

Samuel von Brukenthal-Stipendium für postdoktorale Studien und Forschungen
zur Kultur und Geschichte der Deutschen in Rumänien

Das Post-Dok-Stipendium soll Forschungen in den Bereichen Geschichte, Kunst- und Literaturgeschichte, Ethnologie oder Soziologie anregen und fördern, die sich mit der Kultur und Geschichte der Deutschen in Rumänien in ihren Wechselwirkungen mit den anderen Ethnien und Kulturen des Landes auf komparatistische und interdisziplinäre Weise auseinandersetzen.

Die historischen Erfahrungen der Siebenbürger Sachsen, der Banater und der Sathmarschwaben, der Bukowina-, Dobrudscha- und Bessarabiendeutschen sollen dabei im Kontext der wechselvollen politischen Zugehörigkeiten ihrer jeweiligen Region, des Mit- und Gegeneinanders mit den benachbarten Rumänen, Ungarn, Juden, Roma und anderen Völkern in einem multikonfessionellen und pluriethnischen Raum untersucht werden. Die Position von zahlenmäßig vergleichsweise geringen, aber privilegierten Gruppen innerhalb des mittelalterlich-frühneuzeitlichen ständischen Gefüges kann innovative Ansätze zu sozial- und mentalitätsgeschichtlichen Fragestellungen liefern, die sich dann in der Neuzeit und Zeitgeschichte mit Blick auf die Situation als Minderheit in einem Nationalstaat ergeben. Das Verhältnis von Konfession und Nation, die künstlerische und kulturelle Entfaltung, der Wandel der Gruppenidentitäten, die Etablierung und Positionierung von Eliten sind weitere Themen, die durch vergleichende Forschungen untersucht werden können, die Bezüge und Beziehungen zu ganz Europa berücksichtigen und aus dem engen nationalgeschichtlichen Diskurs hinausführen.

Die Stipendien werden an herausragende junge Wissenschaftler/innen aus dem Bereich der Geschichte des östlichen Europas und benachbarter Fächer vergeben, die bereits promoviert sind.



UNIUNEA EUROPEANĂ



GUVERNUL ROMÂNIEI
MINISTERUL MUNCII, FAMILIEI ȘI
PROTECȚIEI SOCIALE
AMPOSDRU



Fondul Social European
POSDRU 2007-2013



Instrumente Structurale
2007-2013



MINISTERUL
EDUCAȚIEI
CERCETĂRII
TINERETULUI
ȘI SPORTULUI

OIPOSDRU



ACADEMIA ROMÂNĂ

Das Stipendium ist nach dem Gouverneur Samuel von Brukenthal (1721-1803) benannt, der als Politiker und vielseitiger Gelehrter, als Kunstsammler und Mäzen, nicht zuletzt als Stifter des nach ihm benannten Museums in Hermannstadt dazu beigetragen hat, dass Siebenbürgen im Zeitalter des Barocks und der Aufklärung eine europäische Kulturlandschaft von europäischem Rang geworden ist.

The Culture and History of the Germans in Romania

The *Samuel von Brukenthal* scholarship for postdoctoral studies and research on history and culture of the Germans in Romania”

is awarded by the Federal Institute for Culture and History of the Germans in Eastern Europe at Oldenburg University (BKGE), a departmental research establishment of the Government of the Federal Republic of Germany and the *George Barițiu* Institute of Historical Research at the Romanian Academy of Sciences in Klausenburg/Cluj-Napoca within the scope of the EU-project *Social-humanistic sciences in the context of globalisation: development and implementation of the program for postdoctoral studies and research*.

The aim of the postdoctoral scholarship is to encourage and support comparative and interdisciplinary scientific research in history, art history, history of literature, European ethnology and sociology dealing with culture and history of the Germans in Romania in their interaction with other ethnic and cultural groups of the country.

The historic experience of Transylvanian Saxons, Banate and Sathmar Swabians, Germans from Bukovina, Dobrudja and Bessarabia is to be analyzed in the context of the changeful political affiliation of their regions as well as the interaction with neighbouring Romanians, Hungarians, Jews, Roma and other ethnicities in a multi-confessional and multi-ethnic area. Their position of a minor but privileged group within a medieval and early modern social hierarchy can create innovative scientific issues reaching modern times and contemporary history with reference to their situation of ethnic minorities in nation states.

The interaction of religion and nation, artistic and cultural development, the change of group identities, the establishment and positioning of elites are further topics for comparative research in consideration of European references leading out of traditional discourses of national history.

The scholarships will be granted to outstanding postdoctoral researchers on the history of Eastern Europe and related disciplines.

The post-doctoral scholarship is named after governor Samuel von Brukenthal (1721-1803). As a politician, versatile scholar, art collector, patron and, not least, as the founder of the Brukenthal National Museum in Hermannstadt/ Sibiu he contributed to Transylvanian's reputation as an important European cultural landscape during the Baroque period and the era of Enlightenment.